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Po obradach od lewej stoją: Maria Barańska, Grażyna Gąstał, 
Tadeusz Proczek, Ewa Gąsior. Prezes Jadwiga Studzińska składa roczne sprawozdanie. 

Po uzyskaniu absolutorium, prezes 
Ewa Prokop z kwiatami. 

Z okazji Międzynarodo-
wego Dnia Spółdziel-
czości, 30 czerwca br. 

w ogrodach Centrum Szkole-
niowo-Konferencyjnego KZRS 
Samopomoc Chłopska w War-
szawie-Miedzeszynie odbyło się 
spotkanie świąteczne, połączo-
ne z piknikiem spółdzielców, 
organizowane przez Krajową 
Radę Spółdzielczą. W progra-
mie przewidziano wystąpienia 
okolicznościowe, rozstrzygnię-
cie konkursów spółdzielczych, 
występ zespołu artystycznego, 
prezentacje wyrobów spółdziel-
czych.  

Podczas spotkania wręczono 
doroczne nagrody spółdzielcze. 
Jedną z nich, statuetkę i tytuł 
Menedżera-Spółdzielcy zdobył 
prezes PSS w Częstochowie Ry-
szard Buła. Serdecznie gratulu-
jemy! 

Na początku wysłuchano hym-
nu spółdzielców. Przybyłych po-
witał prezes Zarządu KRS Mie-
czysław Grodzki, a wśród nich 
m.in. sen. Jolantę Hibner i sen. 

Krzysztofa Kwiatkowskiego, 
posłów Wiesława Szczepańskie-
go i Stefana Krajewskiego, któ-
ry odczytał list od wicemarszał-
ka Sejmu Piotra Zgorzelskiego 
i przekazał pozdrowienia od pre-
zesa PSL Władysława Kosinia-
ka-Kamysza.

O spółdzielczości w Europie 
i w Polsce mówił przewodni-
czący Zgromadzenia Ogólnego 
KRS Jerzy Jankowski. Postu-
lował m.in. przyjęcie korzystnej 

dla spółdzielczości nowej ustawy 
Prawo Spółdzielcze, zwracając 
się do obecnych parlamentarzy-
stów. 

W letniej, zielonej scenerii 
ogrodów CSK KZRS SCh wysłu-
chaliśmy koncertu zespołu pieśni 
i tańca „Poloneziaki” z Bielawy, 
oglądając też tradycyjne tańce 
polskie w strojach z epoki. Po-
tem można było odwiedzić i de-
gustować wyroby spółdzielni na 
różnorodnych stoiskach pod na-
miotami. 

Wyróżniały się m.in. stoiska 
Gminnych Spółdzielni SCh ze 
znakomitymi wyrobami masar-
skimi, piekarskimi i ciastkarskimi 
z Szadka, Działoszyna i kaszub-
skiego Żukowa oraz stoisko OSM 
Głuchowo z wybornym nabiałem.    

Obok tych stoisk promowały 
swoją działalność, reklamując 
się w ulotkach i folderach, banki 
spółdzielcze, a także nasz KZRSS 
Społem. Sympatyczne panie i pa-
nowie udzielali wszelkich infor-
macji.  

Więcej str. 3 u

Uczczenie Międzynarodowego Dnia Spółdzielczości, to roz-
rywka i wabik na klientów – tak można podsumować Fe-
styn Spółdzielczy, jaki 29 czerwca br. zorganizowała PSS 

w Białej Podlaskiej na placu przy społemowskim Domu Handlo-
wym „Sawko”. Kilka dni później, 1 lipca załoga PSS i jej goście 
spotkali się na świątecznym pikniku, który opiszemy za miesiąc.  

Prezes Zarządu PSS Eugeniusz Mazur powitał uczestników festy-
nu w imieniu swoim oraz członka zarządu miejscowego Banku Spół-
dzielczego, Ireneusza Kowalewicza. Spółdzielczy festyn bowiem był 
przedsięwzięciem obu spółdzielni, jak przystało na obchody przypada-
jącego 1 lipca Międzynarodowego Dnia Spółdzielczości.

– Święto to jest okazją do pokazania i przypomnienia, że spółdziel-
czość istnieje. Mimo że władze naszego polskiego państwa nieko-
niecznie nas lubią, niekoniecznie nam pomagają, to my spółdzielcy 
sprawnie funkcjonujemy i w tych trudnych czasach dajemy radę – mó-
wił prezes PSS. – Kto poznał spółdzielczość i jej zasady, ten nie widzi 
funkcjonowania w innych formach gospodarowania, dodał.

Więcej str. 3 u

Przy stoisku KZRSS Społem stoją od lewej: prezes Tadeusz Dworski, poseł Stefan 
Krajewski, prezes Ryszard Jaśkowski i prezes Janusz Kazimierczuk.  

Rewelacyjne wyroby piekarnicze i wędliniarskie z kaszubskiej GS SCh w Żukowie. 
Z prawej prezes Mieczysław Woźniak.   

Śpiewa chór PSS w Białej Podlaskiej. 

VII F e s t i w a l 
Latawcowy 
w Wyszko-

wie odnowił kulturalno
-rekreacyjną ofertę, jaką 
tutejsza PSS „Społem” ma 
dla swoich konsumentów. 
A ich zachęcił ponownie 
do rozbudzenia lojalności 
wobec lokalnej marki.

Historia modelarstwa la-
tawcowego w Wyszkowie 
datuje się od lat 70. Reakty-
wowane w 2014 roku spół-
dzielcze Święto Latawca 
przerwała pandemia, ale 17 czerwca 2023 r. na nowo wokół restauracji 
„Wyszkowianka” nad Bugiem wzniosły się w niebo ręcznie i fabrycz-
nie wykonane konstrukcje. Do konkursu przystąpiły 54 młode osoby, 
wspierane przez rodziców, dziadków, rodzeństwo. Zasadą imprezy jest 
bowiem nie tyle rywalizacja, co okazja do rodzinnego spędzania wol-
nego czasu.

Ekipie sędziowskiej przewodniczył nestor modelarstwa latawcowe-
go w Wyszkowie, przewodniczący Rady Nadzorczej „Społem” Jan 
Hryniewicz. Latawce zawodników podzielone zostały przez organi-
zatorów na kategorie: płaskie, skrzynkowe i fabryczne (do kat. open 
nie zgłoszono się). 

Więcej str. 4 u

Chwila ogłoszenia wyników przez  
J. Hryniewicza, M. Kędzierskiego i T. Iwańską
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Na stronie internetowej Kra-
jowej Rady Spółdziel-

czej zamieszczono komunikat: 
„Najwyższym organem samorzą-
du spółdzielczego jest Kongres 
Spółdzielczości. Kongres – zgod-
nie z art. 258 ustawy Prawo spół-
dzielcze – zwoływany jest raz na 
4 lata dla oceny stanu spółdziel-
czości w Polsce i możliwości jej 
rozwoju. Uchwala statut i zasady 
finansowania działalności Krajo-
wej Rady Spółdzielczej, dokonuje 
wyboru członków Zgromadzenia 
Ogólnego. W dniu 29 czerwca 
2023 r. Zgromadzenie Ogólne 
Krajowej Rady Spółdzielczej 
postanowiło wyznaczyć datę 
VII Kongresu Spółdzielczości 
na 22-23 stycznia 2024 r.”

Przypomniano też zasady wy-
borów delegatów na Kongres oraz 
zamieszczono uchwały 4-krot-
nie zmieniające terminy zwoła-
nia Kongresu z lat 2020-2023 
i uchwałę o zwołaniu VII Kongre-
su z 18 grudnia 2019 r. Poprzedni, 
VI Kongres Spółdzielczości odbył 
się w dniach 12-13 grudnia 2016 r. 

Natomiast, jak zapowiadali-
śmy, 51 Zjazd Krajowy KZRSS 
Społem odbędzie się w niezmie-
nionym terminie statutowym, 
w dniach 15-17 listopada 2023 
r. w Hotelu Narvil Spa w Se-
rocku k/Warszawy.  Zostanie on 
poprzedzony czterema regional-
nymi zebraniami delegatów we 
wrześniu br. Ich tematami będą 
m.in. przygotowanie założeń pro-
gramowych Zjazdu oraz wybra-
nie kandydatów do Rady Nadzor-
czej Związku.    

Terminy tych zebrań to: 5 
września – w Bytomiu dla 3 
województw południowo=-za-
chodnich, 6 września – w Pile 
dla 5 województw zachodnich 
i północnych, 11 września – 
w Brzesku dla 4 województw 
południowo-wschodnich oraz 12 
września – w Warszawie dla 4 
województw centralnych i pół-
nocno-wschodnich.  

Delegaci zostali wybrani na 
zebraniach przedstawicieli i wal-

nych zgromadzeniach spółdziel-
ni. W Warszawie spółdzielnie 
wybrały 12 delegatów, których 
zapraszamy do dyskusji w na-
szym Forum Przedzjazdowym.   

Warsztaty Handlowe 
MAH

W dniach 13 czerwca i 3 lip-
ca br. w gmachu KZRSS 

Społem w Warszawie odbywały 
się Warsztaty Handlowe Ma-
zowieckiej Agencji Handlowej 
Społem sp. z o.o., z udziałem 
przedstawicieli spółdzielni-wła-
ścicieli MAH i ich kontrahen-
tów.    

Gospodyniami spotkań były 
prezes MAH Jadwiga Wójto-
wicz-Garwoła i dyrektor Hen-
ryka Brzezicka. Mówiły one 
m.in. o narzędziach marketingo-
wych wsparcia sprzedaży Agen-
cji, w tym reklamie outdoorowej 
w metrze i centrum stolicy, gaze-
cie ogólnopolskiej FAKT, na pla-
katach, w gazetkach cenowych. 
Wspomniały o podsumowaniu 
programu z Bakomą „Berlin 
2023” i realizacji letnich pro-
gramów sprzedaży „Lato 2023 
z MAH”, a także o rozmowach 
z E.ON Polska w kwestii zakupu 
energii elektrycznej. 

13 czerwca br. zaprezento-
wano i częściowo degustowa-
no produkty 9 kontrahentów 
MAH: –  PGP z Karpina – piero-
gi „Wesoła rodzinka”, zupy, SPC 
– sezonowe wypieki cukiernicze, 
pieczywo prozdrowotne, Kielle 
Shaia – herbaty certyfikowane 
cejlońskie, POLBIOECO z Lubli-
na – produkty ekologiczne, Mły-
ny Żabczyńscy z Podlasia – mąki, 
McCormick – przyprawy, CEDC 
z Gpy Maspex – wyroby alkoho-
lowe, Browar Błonie – piwa rze-
mieślnicze, Eurocash – Faktoria 
Win, chemia i kosmetyki.  

Natomiast 3 lipca br. prezen-
tacje i częściowe degustacje 7 
kontrahentów MAH objęły: – 
Grupy Kapitałowej Specjał i Gru-
py REN – dystrybucja artykułów 
spożywczych, w tym mrożonek, 
Top Food – karmy Basil dla zwie-
rząt, słodycze Fiesta, Makarony 
Polskie – makarony, dania goto-

we, Hortex – pizza mrożona, Pol-
BioEco– artykuły ekologiczne, 
Coca Cola – piwa zagraniczne. 

Trzeba dodać, że podczas 
warsztatów część poszczególnych 
firm prezentowało swoje pro-
dukty w formie degustacji. Np. 
podczas warsztatów lipcowych 
można było na ciepło konsumo-
wać smaczne pizze z Hortexu, 
w różnych rodzajach i smakach. 
Podobnie na stołach do wyboru 
były napoje Coca Coli, w tym 
piwa importowane Leffe, Corona, 
Bud warzone w Belgii i Beck’s 
z Niemiec, napoje energetyczne 
oraz słodycze Fiesta.

Część produktów można było 
wypróbować w domu. Dlatego 
domownicy mogli zachwycać się 
np. wyrobami Makaronów Pol-
skich, w tym zwłaszcza makaro-
nami razowymi, zwykłym i spa-
ghetti, albo tortellini z grzybami, 
bez oleju palmowego. Więcej 
o tych wyrobach i ich producen-
cie napiszemy wkrótce.  

Natomiast, podczas warszta-
tów czerwcowych furorę zrobiły 
wyroby PGP z Karpina, a szcze-
gólnie na ciepło serwowane pie-
rogi, w tym nowość – pierogi 
z pieczonym jabłkiem oraz bigos 
i grochówka. Chwalono rów-
nież wypieki warszawskiej SPC, 
w tym polecane przez dyr. Edytę 
Kwasowską sezonowe wypieki 
cukiernicze i pieczywo o niskim 
indexie glikemicznym. 

Obok degustacji, które są oka-
zją do wypróbowania produktu, 

atutem warsztatów są zwykle 
bezpośrednie spotkanie spółdziel-
ców-handlowców z producentami 
i dystrybutorami, a także osobiste, 
dwustronne spotkania i rozmowy, 
czy możliwość umówienia się na 
osobne spotkania. Ważna jest wy-
miana opinii i poglądów na temat 
sytuacji na rynku, kwestii promo-
cji, reklamy, metod ekspozycji to-
warów, czy szczegółów systemu 
dostaw. 

Formuła pożytecznych 
warsztatów sprawdziła się 
w ciągu ostatnich lat wielo-
krotnie. Warto, by z bogatych 
27-letnich doświadczeń MAH 
skorzystały inne społemowskie 
organizacje. Np. bratnia Kra-
jowa Platforma Handlowa Spo-
łem, czy inne agencje handlowe 
i grupy zakupowe w kraju. 

DARIUSZ GIERYCZ     

Spotkanie Eleganzy

W dniach 21-22 czerwca 
br. odbyło się spotka-

nie przedstawicieli Domów 
Handlowych „Społem” i firm 
skupionych w ramach mar-
ki Eleganza – Świat Dobrych 
Ubrań. Wydarzenie miało miej-
sce w Zamku Janów Podlaski, 
unikatowym kompleksie wy-
poczynkowo – konferencyjnym 
położonym w sercu Parku Kra-
jobrazowego „Podlaski Prze-
łom Bugu”. 

Głównym organizatorem 
była „Społem” PSS w Białej 
Podlaskiej. Gośćmi spotkania 
byli Ryszard Jaśkowski – pre-
zes KZRSS „Społem”, preze-
si i przedstawiciele „Społem” 
SDH „Central” Łódź, „Spo-
łem” PSS Białystok, Handlo-
wa Spółdzielnia „Jubilat” Kra-
ków, „Społem” PSS Katowice, 
„Społem” PSS Legionowo, 
Hala Wola Warszawa Sp. z o.o., 
Hale Banacha Warszawa, „Spo-
łem” PSS Rzeszów, „Społem” 
PSS Wyszków, „Społem” PSS 
Siemiatycze oraz Zarząd PSS 
w Białej Podlaskiej wraz z pra-
cownikami SDH „Sawko”. 

W pierwszym dniu eventu 
goście zwiedzali stadninę koni 
w Janowie Podlaskim. Wieczo-
rem odbyła się uroczysta kolacja, 
podczas której prezes Zarządu 
PSS w Białej Podlaskiej Euge-
niusz Mazur powitał zebranych. 

Koordynator salonów Elegan-
za Anna Domańska pożegnała 
w imieniu wszystkich obecnych, 
przechodzących na emeryturę 
prezesa Hali Wola Anatola Świe-
żaka i prezesa Hal Banacha Jó-
zefa Idzikowskiego, którym wrę-
czono kwiaty i upominki. Prezes 
Eugeniusz Mazur wręczył obu 
panom grawertony od PSS w Bia-
łej Podlaskiej. Kwiaty otrzymał 
także odchodzący w 2023 roku 
na emeryturę z-ca prezesa PSS 
w Białej Podlaskiej Lechosław 
Wietraszuk. Wysłuchano także 
koncertu skrzypcowego w wyko-
naniu 15-letniego laureata wielu 
konkursów Aleksandra Żyły 
z Białej Podlaskiej. 

Kolejny dzień spotkania roz-
począł się od wystąpienia preze-
sa Eugeniusza Mazura, który 
opowiedział o naszej spółdziel-
ni. Następnie Anna Domańska 
poinformowała o działaniach 
i wydarzeniach w funkcjonowa-
niu Eleganzy w pierwszych pię-
ciu miesiącach bieżącego roku. 
O trendach i aspektach mody oraz 
problemach reklamowo – marke-
tingowych w salonach Elegan-
za mówiła Joanna Biała z  PSS 
w Białymstoku. 

Odbyło się także spotkanie 
prezesów zarządów spółdzielni 
i spółki, którzy obecni byli na 
spotkaniu w Janowie Podlaskim. 
Poruszono wiele tematów, w któ-
rych wystąpił niepokój o przy-
szłość spółdzielczości i spółdziel-
ni. Wyrażone stanowiska miały 
często odmienny charakter. 

Następnie zaprezentowały się 
firmy AGDA – obuwie damskie 
i męskie, ZEST – walizki, para-
sole, RAVI – gospodarstwo do-
mowe. Podczas tej prezentacji 
zespoły osób zrzeszonych w po-
rozumieniu DH „Społem” i Ele-
ganza negocjowały wspólne wa-
runki zakupu tych towarów dla 
salonów Eleganza.    

Wszyscy uczestnicy odwiedzili 
Białą Podlaskę i SDH „Sawko”. 
Wyrażali opinię, że w „Sawku” 
jest jeden z najładniejszych sa-
lonów Eleganza– Świat Dobrych 
Ubrań w Polsce. Wielu gości do-
konało zakupów w SDH „Saw-
ko”. Podczas wspólnego obiadu, 
który zakończył spotkanie, war-
szawska Hala Wola zaprosiła nas 
na następne spotkanie w I półro-
czu 2024 roku. 

I.S.

Prezes Jadwiga Wójtowicz-Garwoła. 

VII Kongres  
i 51 Zjazd
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Międzynarodowy Dzień 
Spółdzielczości był 
okazją do spotkania 

Koła Spółdzielców „Społem” 
WSS Praga Południe, 26 czerw-
ca br. w siedzibie Spółdzielni 
przy Rondzie Wiatraczna. Prze-
wodnicząca Maria Strzelecka 
powitała Zarząd, gości i człon-
ków Koła. 

Na wstępie uczczono pamięć 
zmarłych członków Koła. Prze-
wodniczą przypomniała, że tra-
dycją Spółdzielni jest coroczna 
msza w intencji zmarłych, w tym 
roku 12 września o godz. 18 tej 
w Kościele przy Al. Stanów Zjed-
noczonych.

Tradycją spotkań jest celebrowa-
nie jubileuszy osób obchodzących 
okrągłą rocznicę urodzin. Drobne 
upominki oraz moc serdecznych 
życzeń przekazano Zbigniewowi 
Dejtrowskiemu (b. przewodni-
czącemu Rady Nadzorczej) i Bar-
barze Gawryszewskiej. 

Przewodnicząca Koła podkre-
śliła, że święto Spółdzielczości 
należy promować w każdy możli-
wy sposób, dekoracje, promocje, 
spotkania i jest to święto o przed-
wojennych tradycjach. Życzyła, 
by kontakty 31 członków Koła 
trwały cały czas. W sprawozdaniu 
przypomniała o majowym Ze-
braniu Przedstawicieli, z którego 
relację zamieszczono w czerwco-
wym SW. Podziękowania za kul-
tywowanie spółdzielczych trady-
cji otrzymali obecni na spotkaniu 
prezes Bogusław Różycki oraz 

wiceprezesi Małgorzata Pio-
trowska i Piotr Konarski.  

Z inicjatywy Koła, 18 maja gru-
pa członków Spółdzielni wyje-
chała na jednodniową wycieczkę 
do Torunia, o której opowiedziała 
Elżbieta Jędrych. Poza wieloma 
atrakcjami uczestnicy wycieczki 
odwiedzili Muzeum Piernika, 
by aktywnie uczestniczyć przy 
wypieku pierników.

Uczestnikom spotkania dopisy-
wał dobry nastrój. Na zakończe-
nie wszyscy obecni otrzymali 
społemowskie upominki. Za-
powiedziano następne spotkanie 
– świąteczne w grudniu. Będzie 
św. Mikołaj, loteria i z pewnością 
upominki.

DANUTA BOGUCKA

Przy stoisku społemowskim 
można było obejrzeć na osob-
nym regale towary marki własnej 
Społem, oferowane w społemow-
skich sklepach w całym kraju. 
Każdy mógł pobrać wyłożone 
ulotki KPH Społem, zapraszające 
do współpracy nowych producen-

tów, aby poszerzać asortyment. 
Za przykład zamieszczono logo 
pięciu producentów spółdziel-
czych, którzy już produkują dla 
Społem.

Są to: OSM Latteo z Grodzi-
ska Maz. /sery, kefiry, maślanki, 
śmietany, twarogi/, Sp. Pszczelar-
ska APIS z Lublina /miody/, RSP 
Złotokłos /ciastka, krówki/, CSI 
Jedność z Grójca /cukierki, irysy, 
karmelki/, OSM Łapy /jogurty, 
sery, masło/.       

Społemowcy reklamowali 
również w swoim folderze społe-
mowskie apartamenty wypoczyn-

kowe i hotele w Kołobrzegu, Za-
kopanem, Szczyrku, Augustowie 
i Warszawie. Poza tym też atrak-
cyjne, bratnie ośrodki spółdziel-
cze w Bułgarii. Osobno rozda-
wano folder reklamowy Centrum 
Szkoleniowo-Konferencyjnego 
KZRSS Społem w Warszawie.  

Stoisko społemowskie, ude-
korowane m.in. neonem z logo 
Społem, przyciągało wiele osób. 
Można było tutaj porozmawiać 
nie tylko z miłymi gospodarza-
mi – prezesem KZRSS Ry-
szardem Jaśkowskim i jego 
zastępcą Rafałem Płoskim, 
dyr. Agnieszką Wroniewicz 
i red. Kingą Wesołowska, ale 
i z posłem Stefanem Krajew-
skim oraz sen. Jolantą Hibner 
i sen. Krzysztofem Kwiatkow-
skim, który bardzo zasłużył się 
w walce o tarczę gazową dla 
spółdzielczych piekarń, czy pre-
zesami spółdzielni.

Była też świetna okazja do roz-
mów m.in. z prezesami – SPC 
Januszem Kazimierczukiem, 
PSS Puławy Tadeuszem Dwor-
skim, PSS Płock Agnieszką 
Kamińską, PSS Otwock Ja-
dwigą Studzińską, LSS Lublin 
Małgorzatą Zboiną. Poza tym 

na terenie pikniku, spacerując 
i przy konsumpcji, można było 
wymienić wrażenia i poglądy np. 
z prezesem Grodzkim, szefem 
Klubu Działaczy Spółdzielczych 
Bogdanem Augustynem, red. 
naczelną Tęczy Polskiej Klemen-
tyną Zygarowską, dyr. Hen-

rykiem Daleckim, czy z wielu 
dawno niewidzianymi starymi 
znajomymi. 

W tej swobodnej, miłej atmos-
ferze, przy letniej dobrej pogo-
dzie, upływał czas spółdzielczego 
święta. Troski i kłopoty spółdziel-
cze znikały, a pojawiały się wza-
jemne uśmiechy i optymizm. 

DARIUSZ GIERYCZ            

Na pikniku prezeski: Jadwiga 
Studzinska z PSS Otwock i Agnieszka 
Kamińska z PSS Płock. 

Przy stoisku Społem, od lewej: Agnieszka Wroniewicz, Ryszard Jaśkowski, Kinga 
Wesołowska.  Fot. KRS. 

WSS Praga Południe

Koło Spółdzielców
PSS Biała Podlaska

Święto Spółdzielców
W Białej Podlaskiej działają, 

prócz liczącej już 92 lata „Spo-
łem” oraz BS, także Spółdzielnia 
Inwalidów „Elremet”, Mlekovita, 
spółdzielnie mieszkaniowe. Jest 
to więc duża i ważna społecznie 
część gospodarki podlaskiego 
miasta.

Na scenie zaprezentowały się: 
Kapela Ludowa „Społem” oraz 
Chór „Społem” (wsparty w śpie-
wie przez prezesa Mazura) – oba 
pod kierunkiem Andrzeja Cha-
rytoniuka, zespoły śpiewacze 
„Maki”, „Chłopcy z Wrzosa” 
i „Sitniczanie”, oraz zespół wo-
kalny „Chwilka”. 

W tym czasie spacerowicze 
i klienci „Sawko” zwabieni at-
mosferą piknikową pod przy-

piekającym słońcem, mogli 
degustować wyroby ZP-C, czy 
smakołyki z grilla, zapewnione 
przez dostawców spółdzielni. 
Do kupienia były zaś wyroby 
rękodzielnicze, zdobione lizaki 
czy sękacze z Międzyrzeca Pod-
laskiego. Najmłodsi mogli pod 
opieką bibliotekarek poddać się 
malowaniu buziek, puszczać my-
dlane bańki i spróbować szczę-
ścia w mini-kole fortuny.

Trwająca pięć godzin zabawa 
ściągnęła na ul. Janowską ruch 
i zainteresowanie, a organiza-
torzy zadbali, aby w jej trakcie 
głośno reklamowano DH „Saw-
ko”, Zakład Piekarsko-Ciastkar-
ski „Społem”, własną restaurację 
„Stylowa” i stoiska firm partner-
skich.

MONIKA KARPOWICZ
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Burzliwe dzieje

Rozpoczynamy nowy cykl 
artykułów historycz-
nych. W ostatnich latach 

przedstawiliśmy dwa cykle hi-
storyczne. Jeden, dotyczący syl-
wetek i biografii przywódców 
Społem na przestrzeni XiX i XX 
wieku oraz drugi, dotyczący 
przełomowych momentów hi-
storii Społem. Obecnie pragnie-
my opisać kryzysowe okresy hi-
storii Społem.

Uważam, że będzie to równie 
pouczający cykl, co i poprzed-
nie. I z biografii liderów Spo-
łem, i z opisu wydarzeń histo-
rycznych Społem, zwłaszcza na 
tle burzliwych dziejów Polski, 
z którymi są ściśle związane. 
Szczególnie okresy /a nie mo-
menty/ krytyczne historii Spo-
łem, mogą dla nas posłużyć do 
określania wniosków i refleksji 
na dziś. 

To przecież cenne doświad-
czenia społemowców w bardzo 
różnych sytuacjach – w czasach 
zaborów i niewoli, dwóch wojen 
światowych, powstań, kryzysów 
ekonomicznych, przemian ustro-
jowych, kataklizmów i konflik-
tów. Te doświadczenia docenia-
my i obecnie, w roku 2023, kiedy 
przeżywamy po pandemii znowu 
czas poważnych trudności.

Patrząc na bogatą i krętą histo-
rię Społem przez trzy kolejne wie-
ki, trzeba określić takie jej okresy, 
który należy uznać za kryzysowe, 
skłaniające do refleksji. Były to 
faktycznie dzieje „falowane”, bo 
przeplatały się raz okresy rozwo-
jowe, a raz okresy regresu, a na-
wet zapaści, związane ściśle rów-
nież z losami naszego kraju. 

REŻYM ZABORCÓW
Sądzę, że można ogólnie wy-

różnić pięć takich odcinków 
czasowych, które będziemy 

omawiać w naszych kolejnych 
numerach. Pierwszy z nich to 
okres zaborów w XIX i począt-
kach XX wieku, kiedy naro-
dziły się pierwsze spółdzielnie 
spożywców. Wiele z nich prze-
trwało ponad sto lat do obec-
nych czasów i często pomnaża 
swój dorobek od pokoleń.

To były czasy pionierskie i róż-
ne, trudne warunki były w trzech 
zaborach – rosyjskim, pruskim 
i austriackim, gdzie zaborcy usta-

nawiali rygorystyczne, często 
represyjne prawa dla Polaków. 
Trzeba było mocno się natru-
dzić, aby wykorzystać należycie 
choćby minimalne możliwości 
zakładania polskich spółdzielni, 
niekiedy lawirując wśród rygo-
rystycznych, zniewalających Po-
laków przepisów i niechęci biu-
rokracji władz zaborczych, czy 
nawet usypiając czujność np. car-
skiej policji i cenzury. 

Źródłem kryzysów i strat 
w tych pierwszych spółdziel-
niach, mimo początkowego en-
tuzjazmu Aleksandra Makowiec-
kiego i jego kolegów w 1869 r., 
były m.in. braki w doświadczeniu 
pierwszych zarządów, ich błędy, 
brak własnego hurtu i centrali 
gospodarczej, integracji z innymi 
spółdzielniami, albo czynniki ze-
wnętrzne – agresywna prywatna 
konkurencja, kłopoty z zaopatrze-
niem i zbytem, a nieraz zdarzenia 
losowe. 

Kryzysowym okresem był też 
wybuch i przebieg I wojny świa-
towej na ziemiach polskich, nio-
sącej bolesne straty i zniszczenia.

BARIERY ROZWOJU
Drugim okresem kryzysów, 

to były lata niepodległej II 
Rzeczypospolitej. Wprawdzie 
notujemy przełomowe lata roz-
woju Społem, jeszcze w okresie 
1906 i później, kiedy ogrom-
nym bodźcem dla rozwoju było 
Towarzystwo Kooperatystów 
i czasopismo „Społem” na cze-
le z takimi wielkimi postaciami 
jak Stanisław Wojciechowski, 
Romuald Mielczarski, Edward 
Abramowski, Stefan Żeromski. 

Potem był pierwszy Związek 
Spółdzielni Spożywców w 1911, 
odnowiony po odzyskaniu nie-
podległości.  Jednak nadeszły kry-
zysowe lata wojny bolszewickiej, 
powstań śląskich i wielkopol-
skiego, a potem lata 30. i kryzys 
gospodarczy. Związek Społem je 
przezwyciężył i zbudował swoją 
wielką potęgę gospodarczą, która 
za prezesury Mariana Rapackiego 
stała się największą siecią han-
dlową w Polsce.  

Istotną bolączką było zbyt-
nie rozdrobnienie spółdzielni, 
w większości na małe, słabe, 
nawet jednosklepowe. Część nie 
potrafiła wyjść poza własne śro-
dowisko zawodowe, czy klasowe 
i stać się powszechną spółdzielnią 
spożywców.    

RYGORY OKUPANTA
Za trzeci okres kryzysów 

należy uznać tragiczny czas II 
wojny światowej i niemieckiej 
okupacji, a w tym klęski wrze-
śniowej i oblężenia Warszawy 
1939 r. oraz Powstania War-

szawskiego 1944, w którym 
poległo wielu społemowców, na 
czele z Marianem Rapackim. 
Znacznie okrojony potencjał Spo-
łem w tzw. Generalnej Guberni, 
represje okupanta, ogromne straty 
w powstaniu, to istotne czynniki 
kryzysowe. 

Mimo tego, liczba spółdzielni 
wzrastała, a Społem niosło nie-
ocenioną pomoc ruchowi oporu, 
poszkodowanym rodakom i jak 
określano w tajnych dokumen-

tach przyczyniało się do „ratowa-
nia siły biologicznej narodu”.

GORSET NAKAZOWY
Czwartym okresem kryzyso-

wym, bardzo mało dotychczas 
opisanym, to był okres powo-
jenny, historii PRL. W tym 
czasie spółdzielnie Społem i ich 
związek intensywnie brały udział 
w odbudowie zniszczonego woj-
ną kraju. Ogromne osiągnięcia to 
m.in. masowe zakładanie spół-
dzielni na Ziemiach Odzyska-
nych. 

Jednak wkrótce w roku 1949 
i później nastąpiły lata stalini-
zacji, w których Związek stracił 
swą nazwę, samodzielność i hurt. 
Spółdzielnie podlegały ostrym 
zakazom i nakazom władz par-
tyjnych. Handel trzeba było pro-
wadzić w warunkach niedoboru 
i dyktowania cen, pod narzuco-
nym kierownictwem ludzi z apa-
ratu partyjnego.

Po latach odnowy postalinow-
skiej, kiedy na czele Związku 
Społem stanęła w 1957 r. Irena 
Strzelecka, odzyskano samo-
dzielność i Społem rozkwitało, 
dużo inwestując m.in. w budowę 
wielkich domów handlowych, 
znowu nastąpił regres. Następca-
mi Strzeleckiej i liderami spół-
dzielni znowu zostawali ludzie 
tylko z aparatu partyjnego, dążąc 
w latach 70. I potem do upań-
stwowienia Społem i całkowitego 
podporządkowania władzom.            

Kryzys ekonomiczny końca 
lat 70. dotknął też Społem, któ-
rego załogi sklepowe heroicznie 
realizowały system kartek żyw-
nościowych, a liderzy spółdzielni 
z trudem walczyli o skąpe zaopa-
trzenie placówek. Podobnie było 
w okresie strajków solidarnościo-
wych i stanu wojennego. Na Spo-
łem spadało całe odium „pustych 
półek”, a do dziś pokutuje krzyw-
dzący stereotyp „nieudolnego 
handlu”. 

BEZ CENTRALI
Za piąty okres kryzysów 

w Społem można uznać lata 90. 
XX wieku, kiedy to po budzą-
cym nadzieje ustrojowym prze-
łomie solidarnościowym, nastą-
pił okres trudnych przemian 
przy powrocie do gospodarki 
rynkowej. Reformy Balcerowi-
cza zniszczyły faktycznie całą 
gospodarkę rolną po PGR-ach 
i dużą część przemysłu. Jednak 
najbardziej bolesnym i dotkli-
wym do dziś ciosem dla Społem 

pozostaje likwidacja centrali go-
spodarczej i hurtu.

Tzw. specustawa o zmianach 
w organizacji i działalności spół-
dzielczości z 20 stycznia 1990 r. 
zlikwidowała wszystkie związki 
spółdzielcze. Tym jednym aktem 
prawnym pozbawiono wszystkie 
spółdzielnie central branżowych 
i hurtu, a ich niemały majątek 
uległ likwidacji. Same spółdziel-
nie również utraciły ok. 50-70 
proc. majątku wskutek przymuso-
wego oddawania lokali i odpraw 
dla zwalnianych pracowników.

Ta specustawa to był akt bez 
precedensu chyba w świecie.  
Nigdzie, w żadnym kraju nie 
rozbito w ten sposób ruchu spół-
dzielczego. Likwidacji centrali 
i hurtu społemowskiego nie do-
konały nawet ani władze oku-
pacyjne, hitlerowskie, ani stali-
nowskie, po wojnie. Do tej pory 
Krajowa Rada Spółdzielcza nie 
zbilansowała ówczesnych cięż-
kich strat, ani nie wyjaśniła ich 
faktycznych przyczyn.   

Skala tego „pogromu” spół-
dzielni skutkuje negatywnie do 
dzisiaj. Zdziesiątkowane i osła-
bione spółdzielnie Społem w la-
tach 90. walczyły o przetrwanie, 
w nierównej walce z agresją za-
granicznych koncernów handlo-
wych. Do tego doszły w latach 
90. kilkakrotne ustawowe pró-
by przekształcenia spółdzielni 
w spółki i kryzysowe sytuacje 
w związku z np. powodzią stule-
cia w 1997 r. 

WYBOISTA 
INTEGRACJA

XXI wiek przyniósł nie mniej 
trudne warunki działania Spo-
łem. Dalej pojawiały się pró-
by masowego przekształcania 
spółdzielni w spółki, różne 
ograniczenia w handlu, nara-
stająca ekspansja i dominacja 
sieci zagranicznych, czy wresz-
cie takie kataklizmy, jak pan-
demia w 2020 r. oraz wojna na 
Ukrainie w 2022 r.  Obecnie 
trzeba zmagać się z kryzysem 
energetycznym, inflacją i dal-
szą, faktyczną kolonizacją ryn-
ku spożywczego przez kapitał 
zagraniczny.       

Wszystkie te niedostatki i okre-
sy regresu tworzą obraz nieraz 
skomplikowanej historii Społem, 
w którym wydarzenia spodzie-
wane występują rzadko, a naj-
częściej spotyka nas coś zupełnie 
niespodziewanego. Widać jak 
bardzo trzeba być rozważnym, 
roztropnie kształtując strategię 
Społem i będąc w miarę przewi-
dującym. 

Tak jak Marian Rapacki, który 
kierował Społem w latach 1926-
1944 i znakomicie przygotował 
organizację i spółdzielnie do 
spodziewanej agresji niemieckiej 
i okupacji lat 1939-1945. Inni 
wielcy przywódcy budowali też 
tak duży potencjał Społem, aby 
był odporny na kryzysy. Ich ideą 
była zgodna jedność spółdzielni 
w jednym wspólnym Związku.    

Generalny wniosek jest jed-
nak taki, że SPOŁEM zawsze 
dawaliśmy sobie radę, a osobno 
już nie. Bez konsolidacji traci-
my obroty, potencjał i możemy 
tracić dorobek. 

DARIUSZ GIERYCZ

uDokończenie ze str. 1
W myśl regulaminu liczył się 

nie tylko lot, czy konstrukcja 
latawca, ale także hasło, jakim 
twórca go opatrzył. Przykład? 
„W Społem obsługa jest z najlep-
szym zespołem! Czy wędlina, czy 
bułeczki, w Społem kupisz z naj-
wyższej półeczki!”

Emocje związane z lotami, trud-
nymi do przeprowadzenia w nie-
zbyt wietrzną pogodę, można było 
ostudzić na stoiskach „Społem” 
z domową lemoniadą, oraz po-
krzepić się grillowaną kiełbaską, 
popcornem czy cukrową watą.

W klasyfikacji generalnej szkół 
zwyciężyła Szkoła Podstawowa 
nr 1 im. A. Mickiewicza (aż 22 
zawodników!), przed SP nr 2 im. 
W. Broniewskiego, PS nr 4 im. 
Obrońców Westerplatte i PS nr 
5 im. Żołnierzy AK oraz Przed-
szkolem „Nasze Bambino”, SP 
w Lucynowie i SP w Rybnie. Na-
grodą dla placówek, w których 
uczą się uczestnicy festiwalu, są 
piłki ufundowane przez burmi-
strza Wyszkowa.

Kondycja finansowa istniejącej 
od 1960 roku PSS Społem w Wy-

szkowie jest na tyle dobra, że spo-
żywcy chcą i mogą znaleźć czas, 
aby zintegrować się ze swoimi 
konsumentami oraz zadbać o ich 
pozytywne skojarzenia. Zarzą-
dzana przez prezesa Marka Kę-
dzierskiego i wiceprezes Teresę 
Iwańską, Spółdzielnia 
ma 14 placówek (9 
sklepów spożywczych 
i 5 przemysłowych), 
zakład piekarniczo-cu-
kierniczy i wspomnianą 
restaurację. W br. śred-
nie zatrudnienie wyno-
si tu łącznie 166 osób, 
w tym – 30 umów-zle-
ceń. PSS dbając o przy-
szłą kadrę, zatrudnia 14 
uczniów szkolonych do 
zawodów: piekarz, ku-
charz i sprzedawca.

Minione pięć miesię-
cy 2023 roku to w dzia-
łalności handlowej dy-
namika sprzedaży 118,8 
proc., w działalności 
produkcyjnej 142 proc., 
a w działalności gastro-
nomicznej 123 proc.

Jak wszystkie spół-
dzielnie, także PSS 

w Wyszkowie walczy z trudno-
ściami. Dużym obciążeniem są 
dla niej koszty gazu (z dynamiką 
wzrostową 328 proc., a w piekar-
ni ok. 500 proc.), koszty energii 
elektrycznej (z dynamiką 119 
proc.), a także koszty wynagro-
dzenia, które w porównaniu do 
okresu styczeń-maj 2022 mają 
dynamikę 114 proc.

MONIKA KARPOWICZ

PSS Wyszków

Latawce nad Bugiem
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Rok 2022 dla liczącej 119 
lat PSS „Społem” w Gro-
dzisku Mazowieckim był 

rokiem wyjątkowym – rokiem 
wyzwań, z których spółdzielnia 
wyszła z tarczą. Podsumowanie 
miało miejsce 19 czerwca br. 
podczas Zebrania Przedstawi-
cieli.

Do prezydium zebrania zostali 
wybrani członkowie Rady Nad-
zorczej: przewodniczący Tade-
usz Proczek i sekretarz Maria 
Barańska. Sprawozdanie z rocz-
nej aktywności zarządu złożyła 
przedstawicielom prezes Graży-
na Gąstał. Spółdzielnia, licząca 

na koniec 2022 r. 211 członków, 
posiada 14 placówek: 6 sklepów 
w Milanówku i 6 w Grodzisku 
(w tym – po jednym przemysło-
wym), oraz po jednym sklepie 
branży spożywczej w Brwinowie 
i Otrębusach. Łączna pow. sprze-
dażowa to ponad 2,2 tys. m kw. 
Sprzedaż w wymienionych pla-
cówkach wzrosła w porównaniu 
z rokiem 2021 r. do niemal 40 
mln zł. Był to m.in. skutek postę-
pującej inflacji i napływu uchodź-
ców z Ukrainy.

Jak podkreśliła prezes, sprze-
daż tę kształtowały: konkurencja, 
wartość koszyków i wartość trans-
akcji. Jeśli chodzi o konkurencję, 
to stanowiły ją m.in. Aldi, Netto, 
nowa grodziska galeria handlowa, 
czy Żabki. Ilość transakcji, jakich 

konsumenci dokonali w zeszłym 
roku w sklepach PSS, wzrosła 
o ok. 4 proc. w stosunku do roku 
poprzedniego. Wartość koszyka 
wzrosła także o 4 procent, wy-
niosła ona 25,67 zł. Największą 
sprzedaż w minionym roku od-
notował sklep nr 49 przy ul. Kra-

kowskiej w Milanówku (wartość 
sprzedaży ok. 6,8 mln). Ten sam 
sklep był numerem 1 pod kątem 
zyskowności (ok. 413 tys. zł).

Spółdzielnia prowadziła spraw-
ne działania marketingowe, jak: 
reklama w kinie, na telebimach 
oraz na autobusach miejskich, co-

miesięczne promocje i degustacje 
dla klientów, a także 12 wydań ga-
zetek reklamowo-produktowych 
sprawiły, że konsument nie mógł 
o jej ofercie zapomnieć. Dzięki 
współdziałaniu z Mazowiecką 
Agencją Handlową (które trwa 
już od 27 lat, a prezes MAH Ja-

dwiga Wójtowicz-Garwoła była 
gościem na obradach), grodziska 
PSS była widziana w reklamach 
na stołecznych stacjach metra. 

To bogate działania prezes 
traktuje jednak jako dość ostroż-
ne. – Był to jeszcze rok covidovy. 
Nie wiedzieliśmy, na ile możemy 
z naszą reklamą i promocjami 
wyjść na zewnątrz. Na pewno 
w sprawozdaniu z roku 2023 bę-
dzie to wyglądało zupełnie ina-
czej – mówiła prezes Grażyna 
Gąstał, zapowiadając, że w pod-
sumowaniu po bieżącym roku 
przedstawiciele mogą spodzie-
wać się informacji o nowościach 
marketingowych.

Najważniejsze pozycje 
w rosnących kosztach rodza-
jowych zajęły wynagrodzenia 
i składki ZUS. Ich wzrost w sto-

sunku do roku ubiegłego to po-
nad 800 tys. zł. Spółdzielni nie 
pozwoliły odpocząć także koszty 
energii, gazu i C.O.

– A mimo to udało nam się 
w 2022 roku zamknąć etap i za-
kończyć rok obrachunkowy zy-
skiem 147,8 tys. zł, co uważamy 
za naprawdę wyjątkowy sukces, 
bo jest to zysk wypracowany na 
bieżącej działalności – mówiła 
prezes. W zeszłym roku, w od-
różnieniu od lat 2020-2021, PSS 
nie sprzedała żadnej nieruchomo-
ści, więc zysk nie był wspierany 
działalnością deweloperską i zo-
stał wypracowany w bieżących 
działaniach. Przy tym grodziska 
„Społem” poniosła ok. 1,7 mln 
wydatków inwestycyjnych, więk-
szość na ukończenie inwestycji 
deweloperskiej Natolin II.  

Dodatnie wyniki finansowe 
i dynamiczna aktywność sprawi-
ły, że sprawozdanie roczne zy-
skało aprobatę, a prezes Grażyna 
Gąstał i wiceprezes Ewa Gąsior 
otrzymały jako zarząd jednogło-
śne absolutorium. Głosami zebra-
nych zostały one także wybrane 
delegatkami na 51. Zjazd KZRS.

MONIKA KARPOWICZ

Detal na plusie

PSS Grodzisk Maz.

To był ciężki rok – rosną-
ca inflacja i wciąż odczu-
walne skutki pandemii 

koronawirusa. Mimo tego, PSS 
„Społem” w Otwocku wyszedł 
z tej opresji. Podsumowanie 
2022 roku odbyło się podczas 
Zebrania Przedstawicieli 28 
czerwca br. Na wstępie wszyst-
kich powitał Jan Baran, prze-
wodniczący Rady Nadzorczej. 
Uczczono pamięć zmarłych 
w ciągu roku członków spół-
dzielni. 

Następnie głos zabrała Ja-
dwiga Studzińska, prezes PSS 
w Otwocku. – Nasza spółdzielnia 
prowadziła działalność handlową 
w 10 sklepach oraz w 20 obiek-
tach wynajmowanych 64 dzier-
żawcom – przypominała pani 
prezes. 

Do końca 2022 roku spół-
dzielnia zrzeszała 172 członków. 
Sprzedaż detaliczna w sklepach 
na koniec poprzedniego roku 
wynosiła 15 137 tys. zł, co sta-
nowiło 83,7 procent działalności 
podstawowej. Wzrosła ona o 10,8 
proc. Marża wynosiła 3 631 tys. 
zł i wzrosła o 15,8 proc. Koszty 
natomiast wynosiły 4 243 tys. 
zł i wzrosły o 6,9 proc. Liczba 
zatrudnionych w spółdzielni na 
dzień 31 grudnia 2022 roku wy-
nosiła 68 osób. Średnia płaca za 
rok 2022 – 4079,37 zł. 

Zarząd spółdzielni wiele 
uwagi poświęcił w tamtym roku 
na to, aby prowadzona działal-
ność była gospodarna, rentow-
na i nowoczesna. 

– Pracowity rok za nami, 
z pewnością nie należał do 
najłatwiejszych, ale dzięki de-
terminacji zakończył się po-
zytywnie. Rok 2023 to znowu 
trudny okres, w warunkach 
rosnącej inflacji. Do najwięk-
szych przeszkód należą z pew-
nością wysokie koszty prowa-
dzenia spółdzielni, a także 
liczne formalności, z którymi 
musi zmierzyć się zarząd. Nie 
mając wpływu na otaczającą 
nas rzeczywistość miejmy na-
dzieję, że będzie więcej spokoju 

– podkreślała prezes Jadwiga 
Studzińska.

Zebranie Przedstawicieli, po 
zapoznaniu się z materiałami 
dotyczącymi działalności gospo-
darczej za 2022 rok, zatwierdziło 
sprawozdanie finansowe obej-
mujące bilans, który po stronie 
aktywów i pasywów wykazywał 
sumę 5 308 006,01 zł. Rachunek 
zysków i strat za rok obrotowy 
2022 wykazał zysk netto w wyso-
kości 61 908,03 zł. 

Zebranie Przedstawicieli po-
stanowiło zysk netto za ubiegły 
rok przekazać m.in. na zwiększe-
nie funduszu zasobowego, czy 
wypłatę dywidendy dla członków 
spółdzielni w formie talonów. 
Przedstawiciele postanowili też 
m.in. udzielić absolutorium pre-
zes Jadwidze Studzińskiej oraz 
wiceprezes Danucie Lichoro-
wiec, które wybrano delegatkami 
na 51 Zjazd Społem.

– Chciałam podziękować za 
3-letnią kadencję Radzie Nadzor-
czej, bo ta kadencja kończy się 
nam w dniu dzisiejszym – pod-
kreślała Jadwiga Studzińska. Po 
przeliczeniu głosów ogłoszono 
skład nowej Rady Nadzorczej 
PSS „Społem” w Otwocku. Za-
siądą w niej, dzieląc funkcje: 
przewodniczący Jan Baran, 
wiceprzewodnicząca Ewa To-
maszewska, sekretarz Anna Za-
krzewska, członkowie: Danuta 
Baran i Barbara Kołakowska.

MATEUSZ DAMOŃSKI

PSS Otwock

Pracowity rok

Przewodniczący Jan Baran odczytuje 
porządek obrad.

W sali konferencyjnej 
WSS Żoliborz 24 
czerwca br., z udzia-

łem 40 delegatów, obradowało 
Zgromadzenie Przedstawicieli. 
Do prezydium wybrano jako 
przewodniczącą Barbarę Bec-
ker oraz Agnieszkę Rytel i Ro-
berta Skupa. Zasiedli też w nim 
prezes Zarządu Ewa Prokop, 
prokurent Elżbieta Fudała 
i radca prawny Zdzisław Turek 
oraz zaproszony prezes KZRSS 
Społem Ryszard Jaśkowski. 
Na wstępie powołano komisje: 
mandatowo-skrutacyjną, wy-
borczą i wnioskową. 

Już w sprawozdaniu za rok 
2022 Rady Nadzorczej powiało 
optymizmem. Jej przewodniczą-
ca Barbara Becker z satysfakcją 
odnotowała dobre roczne wyniki 
ekonomiczne, w tym wyższy zysk 

i przychody z detalu niż w roku 
2021. Dbano także o interesy pra-
cowników i w sumie spółdziel-
nia, mimo różnych trudności, jest 
w dobrym stanie. 

Rzeczowe sprawozdanie jed-
noosobowego Zarządu w osobie 

Ewy Prokop pozbawione było 
zwykłego wyliczania trudności, 
jak pandemia, czy inflacja i sko-
ki cenowe energii. Skupione było 
na konkretnych staraniach za-
łogi i kierownictwa spółdzielni 
w 2022 r., które dały owoce. Zysk 
brutto 1.174 tys. zł i netto 904 tys. 
zł mówi sam za siebie. 

Dobre efekty przyniosła sprze-
daż w sześciu supermarketach, 
z których najlepsze wyniki osią-
gnął „Maciek” przy Powązkow-
skiej. Samodzielność i odpo-

wiedzialność placówek, to m.in. 
dobre, elastyczne własne działa-
nia marketingowe, wsparte przez 
nowozatrudnionego specjalistę 
w administracji i koordynowa-
ne przez Zarząd. Dotyczy to też 
zaopatrzenia i polityki cenowo

-marżowej. Działa system nagród 
uznaniowych.       

Wyższą dynamikę przychodów 
niż detal przyniósl bar mlecz-
ny „Sady” i piekarnia. Wynajem 
i targowisko, mimo pandemii, na 
równym poziomie. W roku 2023 
kontynuowane będą moderni-
zacje i remonty, aby poprawiać 
wizerunek sklepów, także wery-
fikacje umów z kontrahentami, 
rozwój działań marketingowych, 
oszczędności.

Oklaskami i kwiatami na-

grodzono panią prezes, która 
w glosowaniu tajnym uzyskała 
jednogłośnie absolutorium. Wraz 
z Barbarą Becker zostały wy-
brane delegatkami na 51 Zjazd 
KZRSS Społem.

Goście zebrania – prezes 
KZRSS Społem Ryszard Jaś-
kowski i redaktor nacz. SW Da-
riusz Gierycz bardzo wysoko 
ocenili dobre efekty pracy Zarzą-
du i zaangażowanych załóg skle-
powych, szcze-
gólnie doceniając 
troskę o klienta 
i wnikliwe od-
czytywanie jego 
potrzeb oraz dzia-
łania marketingo-
we.  

Podczas ze-
brania wybrano 
nową 11-osobo-
wą Radę Nad-
zorczą, która 

ukonstytuowała się później 
następująco: przewodniczą-
ca Barbara Becker, zastępca 
Agnieszka Rytel, sekretarz 
Anna Broniek, członkowie: 
Hanna Chechłowska, Beata 
Kordek, Carina Łyziak, Anna 
Miksa, Teresa Pawłowska, Ro-
bert Skup, Romana Wernero-
wicz, Marzena Ziółkowska.   

DARIUSZ GIERYCZ
Owocne starania

WSS Żoliborz
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Prezes Urzędu Ochrony 
Konkurencji i Konsu-
mentów podjął decyzję 

o nałożeniu na Jeronimo Mar-
tins Polska kary w wysokości 
ponad 160 mln zł. Ma ona zwią-
zek z nieprawidłowościami pod-
czas akcji promocyjnej „Tarcza 
Biedronki antyinflacyjna”. 

We wtorek 13 czerwca br. 
UOKiK wydał komunikat, w któ-
rym poinformowano o decyzji 
prezesa Tomasza Chróstnego 
w sprawie Jeronimo Martins Pol-
ska. Prezes zarzucił sieci „skom-
plikowane zasady, niewspół-
mierne korzyści i ograniczoną 
dostępność regulaminu” w związ-
ku z akcją „Tarcza Biedronki 
antyinflacyjna”, która trwała od 
kwietnia do czerwca 2022 roku.

– Była ona reklamowana na 
dużą skalę hasłem „Jeśli na na-
szej liście 150 najczęściej kupo-
wanych produktów znajdziecie 
produkt w niższej cenie regular-
nej w innym sklepie, zwrócimy 
wam różnicę”. Miała stanowić 
odpowiedź przedsiębiorcy na 
wzrost wskaźnika inflacji. Prze-
kazy reklamowe były tak sformu-
łowane, aby przyciągnąć uwagę 
konsumentów, którym zależy na 
niskich cenach produktów oraz 
wytworzyć u nich przeświadcze-
nie, że oferowane produkty są 
najtańsze na rynku. Po przepro-
wadzonym postępowaniu prezes 
UOKiK wydał decyzję stwier-
dzającą naruszenie zbiorowych 

interesów konsumentów – czyta-
my w komunikacie.

Spółka została finalnie uka-
rana za trzy praktyki użyte pod-
czas promocji, a właściciel musi 
zapłacić dokładnie 160 923 767 
złotych kary.

Trzy grzechy 
W uzasadnieniu wyszczegól-

niono dokładne błędy popełnione 
przez sieć sklepów. Po pierwsze, 
nie wystarczyło znaleźć artykuł 
atrakcyjniejszy cenowo – nale-
żało go kupić w obu sklepach 
oraz spełnić dodatkowe liczne 
i nieoczywiste warunki wskazane 

w regulaminie. Określał on m.in. 
konkretne sklepy konkurencyjne 
i terminy zakupów, konieczność 
wykonania zdjęcia etykiet pro-
duktów, zachowania rachunków 
i wysyłki pocztą na własny koszt 
kompletu dokumentacji.

Po drugie, Biedronka deklaro-
wała, że zwróci różnicę w cenie, 
co sugerowało, że zwrot nastąpi 
w formie pieniężnej do dowol-
nego wykorzystania. Tymczasem 
konsumenci mieli dostać ważny 
tylko 7 dni e-kod o wartości róż-
nicy (czyli na przykład kilkunastu 
lub kilkudziesięciu groszy) na za-
kupy w sklepach sieci.

Trzecia zakwestionowana prak-
tyka dotyczyła dostępności regu-
laminu, który opisywał wszystkie 
zasady akcji. Miał się on znajdo-
wać – zgodnie z informacjami za-
mieszczonymi w materiałach re-
klamowych – w sklepach, jednak 
nie był nigdzie wywieszony. Pra-

cownicy Biedronki mogli go wy-
drukować i udostępnić wyłącznie 
na życzenie zainteresowanych 
klientów, co w praktyce czyniło 
zapoznanie się z regulaminem 
w sklepie niemożliwym.

W związku z tak niejasnymi 
zasadami, Jeronimo Martins Pol-
ska nie zarejestrowało żadnego 
zgłoszenia, które w pełni spełnia-
łoby wymogi regulaminu.

Biedronka odwoła się 
W oświadczeniu UOKiK za-

znaczono, że decyzja jest niepra-
womocna, co oznacza, że spółka 
ma furtkę, by odwołać się od niej 

i walczyć o swoje racje w sądzie. 
Jeronimo Martins Polska wydało 
już oświadczenie, z którego wy-
nika, że takie kroki zostaną pod-
jęte.

„Tarcza Biedronki Antyin-
flacyjna to wyjątkowa i prekur-
sorska na polskim rynku akcja, 
która pomogła chronić miliony 
polskich rodzin przez skutkami 
rosnącej inflacji. W czasie 79 dni 
trwania akcji, ceny ponad 200 
produktów oferowanych w jej ra-
mach w sklepach sieci Biedronka 
nie wzrosły. Ubolewamy, że urzę-
dy państwowe, zamiast wspierać 
przedsiębiorców i miliony pol-
skich rodzin w walce z inflacją, 
wikłają się w długotrwałe spory 
prawne. Jesteśmy zdeterminowa-
ni do obrony swoich racji przed 
niezawisłym sądem” – podała 
sieć w swoim oświadczeniu.

MATEUSZ DAMOŃSKI

W dniach 2-4 czerwca 
br. na ulicach płoc-
kiej starówki odbyła 

się XV edycja Jarmarku Tum-
skiego. Nieodzowną częścią 
Jarmarku Tumskiego są Dni Hi-
storii Płocka. Jarmark Tumski to 
impreza plenerowa, kolekcjoner-
sko–wystawiennicza i kultural-
no–rozrywkowa, organizowana 
w Płocku od 2009 roku. 

Przez trzy dni wydarzeniu to-
warzyszyły wystawy, insceniza-
cje historyczne, występy, koncer-
ty oraz bogata strefa handlowa 
i kolekcjonerska. Tegoroczny Jar-
mark Tumski odbył się pod ho-
norowym patronatem prezydenta 
Płocka Andrzeja Nowakowskie-
go.

 Do Płocka przyjechało ponad 
400 wystawców i kolekcjonerów. 
Teren Jarmarku Tumskiego po-
dzielony został na strefy: handlo-

wą, kolekcjonerską, historyczną 
oraz dziecięcą, nazwaną strefą 
Sfer Niebieskich, na cześć patro-
na imprezy – Mikołaja Koperni-
ka. Kramy stanęły na Nowym 
Rynku, Tumskiej, Grodzkiej, Sta-
rym Rynku, a także na Placu Na-
rutowicza. Oferowały zarówno 
antyki i starocia, jak i współcze-
sne wyroby rękodzieła artystycz-
nego, biżuterię, minerały, wyroby 
regionalne, przedmioty codzien-
nego użytku i wiele innych. 

Pajdą chleba i wyjątkowymi 
wypiekami z Piekarni nr 10 ku-
siło stoisko PSS Zgoda w Płoc-
ku. Spółdzielnia od roku 1920 

zaopatruje Płocczan w najlep-
sze na lokalnym ryku wyroby 
piekarskie.

Wypiekane metodami tradycyj-
nymi pieczywo podstawowe, ra-
zowe i cukiernicze, w tym pyszne 
pączki z marmoladą, i tym razem 
przyciągnęło wielu smakoszy. 
Miła i uśmiechnięta obsługa do-
radzała i zachęcała do degustacji 
i zakupów.

DANUTA BOGUCKA

Jarmark Tumski

MAH Społem

MAH w Berlinie

WSS Śródmieście

Pożegnanie „Pychotki”

W dniach 1 listopada – 31 maja 2023 roku trwał program 
wsparcia sprzedaży zorganizowany dla spółdzielni przez 
Mazowiecką Agencję Handlową i Firmę BAKOMA. 

Nagrodą za realizację celów była wycieczka do Berlina. 31 maja 
2023 roku, 35-osobowa reprezentacja Grupy MAH i Bakoma wy-
ruszyła autokarem w podróż do Berlina. Już w godzinach popo-
łudniowych rozpoczęliśmy zwiedzanie Berlina od spaceru spod K 
Kolumny Zwycięstwa do Bramy Brandenburskiej. 

Pomnik upamiętniający ofiary Holocaustu usytuowany w pobliżu 
ambasady Stanów Zjednoczonych – wg projektu z USA– rozczaro-
wał formą, co wynika z naszej kultury otaczania pamięcią ofiar wojny.  
Przemaszerowaliśmy wzdłuż Muru Berlińskiego oglądając najdłuższą 
galerię pod gołym niebem East Side Gallery. Dzień zakończyliśmy 
kolacją i udaliśmy się do hotelu Ibis.

W drugim dniu zwiedzanie rozpoczęliśmy na Checkpoint Charlie, 
zapoznając się z historią Muru Berlińskiego. Kolejne punkty zwiedza-
nia to Katedra Berlińska, Muzeum Pergamońskie, a po południu Plac 
Poczdamski. Dzień zakończyliśmy biesiadą z beczką piwa w restaura-
cji charakterystycznej dla niemieckiej kultury.

Trzeci dzień to zwiedzanie kompleksu ogrodowo-pałacowego Char-
lottenburg, ostatnie zakupy pamiątek i szczęśliwy powrót do domu 
w późnych godzinach wieczornych.   

HB    

21 czerwca dyrekcja i nauczyciele Zespołu Szkół Specjal-
nych nr 105 wręczyli uroczyście nagrody i dyplomy 
uczniom wyróżniającym się w konkursach wiedzy, zawo-

dach sportowych, uroczystościach i projektach. Wyróżnieni zosta-
li też członkowie Spółdzielni Uczniowskiej „Pychotka” działającej 
pod patronatem „Społem” WSS Śródmieście. 

Upominki i podziękowania za zaangażowanie i znakomitą atmos-
ferę wspólnych działań na rzecz „Pychotki” oraz współpracę ze śród-
miejską Spółdzielnią otrzymali: Dawid Dworak prezes SU, Klau-
diusz Nowicki z-ca prezesa, Kacper Podolski z-ca przewodniczącego 
Rady Nadzorczej SU oraz członkowie: Kinga Skopczyńska, Paweł 
Popowski, Sylwia Romanowska, Rafał Matan, Michał Zych, Michał 
Urbański, Filip Mazurek. Dyplomy za działalność społeczną uczniom 
opuszczającym szkolne mury wręczyły dyrektor Elżbieta Kostrzewa 
oraz opiekunka SU Beata Boguszewska.

Członkowie SU „Pychotka” zgodnie zadeklarowali, że odwie-
dzać będzie placówkę i z radością brać udział w organizowanych 
przez nią piknikach i festynach. A na razie: „… lato, lato, lato cze-
ka, razem z latem czeka rzeka...”.

DANUTA BOGUCKA

Ministerstwo rolnictwa 
zapowiedziało, że bę-
dzie kontrolować skle-

py. Taką deklarację minister 
rolnictwa i rozwoju wsi Robert 
Telus złożył podczas briefingu 
IJHARS z okazji 20-lecia jej 
istnienia, który miał miejsce 15 
czerwca br.

– Bardzo ważne jest, abyśmy 
byli wiarygodni, zarówno w sto-
sunku do Polaków, jak i za grani-
cą. W tej wiarygodności wspiera 
nas Inspekcja Jakości Handlowej 
Produktów Rolno-Spożywczych 
– powiedział podczas briefingu 
Robert Telus. I dodał, że to wła-
śnie IJHARS pracuje nad tym, 
aby polscy konsumenci otrzymy-
wali niezafałszowane produkty. – 
Bardzo ważne jest także to, aby 
polski konsument, gdy zobaczy, 
że na etykiecie produktu jest na-

pisane, że to wyrób regionalny 
albo ekologiczny, był pewien, 
że tak naprawdę jest, że nie jest 
wprowadzany w błąd – mówił.

Podczas briefingu minister po-
informował także, że 14 czerwca 
miało miejsce spotkanie z in-
spekcjami, w tym z IJHARS, na 
którym podjął on decyzję o kon-
troli produktów w sklepach, m.in. 
w supermarketach. Akcja będzie 
w Polsce prowadzona po raz 
kolejny po to właśnie, aby kon-
sumenci nie byli wprowadzani 
w błąd.  

Z kolei Przemysław Rzodkie-
wicz, główny inspektor jakości 
handlowej artykułów rolno-spo-
żywczych, powiedział, że IJ-
HARS jakiś czas temu przejęła 
od UOKiK kompetencje w zakre-
sie kontroli w detalu. – Pierwot-

nie nasza inspekcja zajmowała 
się kontrolą producentów. Aktu-
alnie mamy możliwość kontroli 
na każdym etapie wprowadzania 
żywności do obrotu – zarówno 
na etapie produkcji, jak i kontro-
li w detalu. Dzięki temu sytuacja 
„podwójnej jakości” jest elimino-
wana – mówił.

W kwestii kontroli Robert Te-
lus dodał jeszcze, że nie zdradzi 
za dużo szczegółów, ponieważ 
chce, aby były one dobrze prze-
prowadzone, tzn. z zaskoczenia. 
– Przede wszystkim zależy nam 
na tym, aby skontrolować czy 
produkty są prawidłowo metko-
wane i czy kraj ich pochodzenia 
jest właściwy – stwierdził mini-
ster rolnictwa i rozwoju wsi. I do-
dał, że szczegóły kontroli zostaną 
zaprezentowane dopiero po ich 
zakończeniu.

MATEUSZ DAMOŃSKI

Ministerstwo skontroluje
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Wigilia musi być dniem 
wolnym – ogłosił na 
5. Kongresie Nowo-

czesnej Dystrybucji 15 czerwca 
minister rozwoju i technologii 
Waldemar Buda. Wolne w świę-
ta i presja płacowa, jaką sprze-
dawcy wywierają na pracodaw-
ców – z tym styka się każdy, kto 
zajmuje się handlem.

Informacją o zmianie w usta-
wie o zakazie handlu w niedzie-
lę ze względu na tegoroczny ka-
lendarz, zawartą w wystąpieniu 
otwierającym wydarzenie, mini-
ster Waldemar Buda bardzo za-
skoczył uczestników kongresu. 
Serwis prasowy PAP przekazał tę 
informację dopiero dzień później. 
Czego ona dotyczy?

– Chciałbym powiedzieć 
o sprawie, która nas dotyka, 
o której rozmawiamy, która 

w najbliższym czasie musi być 
rozstrzygnięta. To jest kwestia 
ustawowego zapisu niehandlowej 
niedzieli, która w tym przypad-
ku wypada w dość niefortunnym 
czasie, w Wigilię. Dyskutujemy 
nad tym, jak rozstrzygnąć tę kwe-
stię. Myślę, że kierunek tu jest 
jeden, trzeba ten przepis zmienić. 
Rzeczywiście ta Wigilia musi 
być dniem wolnym. Pytanie jest, 

czy zastąpić ją inną niedzielą 
handlową, wcześniej w okresie 
przedświątecznym, czy wyłącz-
nie zlikwidować tę jedną datę. 
Dyskutujemy na ten temat także 
z panią prezes (z prezes Polskiej 
Organizacji Handlu i Dystrybu-
cji, Renatą Juszkiewicz – przyp. 
red.) są różne głosy, docierają do 
mnie informacje z różnych stron, 
niestety sprzeczne, w innym sen-
sie reprezentowania stanowiska. 
Ale rozstrzygniemy to z pewno-

ścią niebawem – mówił minister 
rozwoju.

Inaczej niż rząd kwestię han-
dlowych niedziel widzą za-
chodnie sieci handlowe. Tareck 
Ouaibi, prezes zarządu Carrefour 
Polska zauważył podczas póź-
niejszej dyskusji, że pracownicy 
tej sieci chcą pracować w niedzie-
le. Wiąże się to oczywiście z do-
datkowymi płacami.

I właśnie płacowa presja jest 
tym, co spędza sen z powiek każ-
dego handlowca. Od 1 lipca pen-
sja minimalna wzrosła do 3.600 
zł brutto. Od 1 stycznia 2024 
roku proponowana jest kolejna 
podwyżka, do kwoty 4.242 zł 
brutto, od lipca 2024 roku – 4.300 
zł brutto. Takie kwoty przedsta-
wił 16 czerwca premier Mateusz 
Morawiecki. Można je na razie 
traktować jako prognostyczne, 

ale wzbudziły dodatkowy niepo-
kój pracodawców.

– To kolejna bezprecedenso-
wa podwyżka płacy minimalnej. 
Może oznaczać spore kłopoty na 
rynku pracy, bo firmy, zwłaszcza 
małe i średnie nie poradzą sobie 
z presją płacową, a dodatkowo 
impuls inflacyjny może doprowa-
dzić do jeszcze większych pro-
blemów gospodarki i negatywnie 
odbić się na poziomie zatrudnie-
nia. Dlatego potrzebna jest pilna 
debata nad zmianą mechanizmu 
jej ustalania – tak skomentował 
propozycję na 2024 rok prof. 
Jacek Męcina, doradca zarządu 
Konfederacji Lewiatan, zrzesza-
jącej pracodawców.

Na razie, w sytuacji już wpro-
wadzonych podwyżek, na wagę 
złota są sprzedawcy gotowi pra-
cować za najniższą krajową. Pra-
codawcy skarżą się na brak chęt-
nych do pracy i lawinowy wzrost 
kosztów zatrudnienia. 

Nadzieja na to, że lukę zapeł-
nią napływający z Ukrainy pra-
cownicy (a także, że będą nadal 
podbijali sprzedaż jako konsu-
menci) zderzyła się ze statysty-
kami. Jak podczas 5. KND mówił 
Karol Czech z firmy FoodWell, 
w kwietniu 2022 roku przyjecha-
ło do Polski 2,1 miliona Ukraiń-
ców. Dane z pierwszego kwartału 
2023 pokazują, że pół miliona 
z nich opuściło Polskę. W miarę 
stabilizowania się sytuacji w ich 
kraju, wracać będą tam kolejni 
uchodźcy.

Słowem-kluczem w handlu 
jest i będzie w tym i kolejnych 
latach retencja, czyli zdolność do 
zatrzymania pracowników. Jeśli 
nie wysokimi zarobkami, to sze-
regiem bonusów i udogodnień, 
szytych na miarę równie skru-
pulatnie, jak się to robi w przy-
padku personalizacji oferty dla 
klienta.

MONIKA KARPOWICZ

poradnik
sprzedawcy

Wolna Wigilia

Jaki jest i jak działa teraz 
konsument – najświeższe 
dane na ten temat omawia-

li uczestnicy 5. Kongresu No-
woczesnej Dystrybucji, który 
odbył się 15 czerwca w Warsza-
wie, gromadząc w Sofitelu m.in. 
przedstawicieli największych 
sieci spożywczych. Ich opinie 
warto znać, bo sieci te są w sta-
nie na bieżąco monitorować po-
trzeby i postawy konsumenckie.

– Klient w Polsce jest coraz bar-
dziej wymagający, oczekuje od 
nas dobrej informacji, oczekuje 
wygody, bardzo dobrych cen. Ale 
mimo że jest coraz bardziej wy-
magający, coraz starszy, to jest to 
klient, który bardzo dobrze sobie 
radzi z nowymi technologiami. 
Co za tym idzie, ta ewolucja dąży 

w kierunku digitalizacji. W Polsce 
widzimy, że nasi klienci oczekują 
bliskości. Ten kierunek, jak ja go 
upatruję, to posiadanie w portfo-
lio każdego rodzaju sklepu: duże-
go, małego i średniego – mówiła 
Małgorzata Piekarska z Auchan 
podczas panelu dyskusyjnego, za-
tytułowanego „Klient rządzi!”.

– Cena jest najważniejsza, ale 
nie za wszelką cenę. Co obserwu-
jemy, to malejąca ilość artykułów, 
które klienci kupują, co jest zwią-
zane z takim efektem psycholo-
gicznym, że jak kupię mniej, to 
wydam mniej i będę miał wraże-
nie, że zaoszczędziłem. Dlatego 
muszę chodzić częściej, ale na 
mniejsze zakupy – opisywał czło-
nek zarządu Kaufland Marcin 
Łojewski, dodając, że taka stra-
tegia pomaga klientowi planować 
domowy budżet. – Widzimy taką 
strategię wśród wielu naszych 
klientów, że wcześniej kupowali 

pełny koszyk. Teraz tego nie ro-
bią, bo mają strategię łowienia 
promocji, kupowania tego, co jest 
na promocji u nas i udają się do 
konkurencji, aby dokupić na pro-
mocji resztę.

Stwierdził także, iż widzi 
sprzeczności: z jednej strony 
klient kupuje mniej, bo chce 
z a o s z c z ę d z i ć 
i szuka mniej-
szych opakowań. 
Z drugiej strony, 
jeśli znajdzie się w promocji arty-
kuł w bardzo dobrej cenie, z dłu-
gim terminem przydatności, jak 
np. olej w opakowaniu 3 czy 5 l, 
to klienci są skłonni go kupić.

Prowadzący debatę Piotr Ma-
zurkiewicz z „Rzeczpospolitej” 
zauważył, że oszczędzają także 
lepiej uposażeni konsumenci. – 
Widziałem badania, że o ile ok. 
5-10 lat temu polowali na promo-
cje ludzie najskromniej zarabiają-

cy, to teraz widać wzrosty wśród 
tych, którzy generują dochody 
powyżej średniej. Oni też zaczy-
nają chodzić po sklepach i szukać 
okazji – powiedział.

– Polacy zakupy robią bardzo 
często. Na Zachodzie średnio 7 
razy na miesiąc, w Polsce średnio 
28 razy na miesiąc, wzrost śred-

nio o jeden akt zakupowy. Średni 
czas spędzony przez klienta w hi-
permarkecie to 22,24 min i wciąż 
spada, w supermarkecie zaś – 
14,28 min – mówił Karol Czech 
z firmy FoodWell, polskiego pro-
ducenta m.in. bakalii.

Interesujące i realne rady pa-
dły ze strony Kamili Kaliszyk 
z polskiego oddziału Mastercard, 
dysponującego wieloma danymi 
o zachowaniach konsumenckich. 

– Bardzo ważna w prowadzeniu 
i rozwoju biznesu jest analityka 
danych. I to, żeby w sposób efek-
tywny dotrzeć do klientów, może 
nie do wszystkich z tą samą ofer-
tą. Dlatego, że to jest zawsze ja-
kaś ekonomia w tle. Niekoniecz-
nie trzeba „dopłacić klientowi”, 
który tak czy owak, przyjdzie do 
sklepu i to kupi, tylko za to, że 
kupi więcej, albo kupi coś innego 
niż zwykle – mówiła dyrektorka 
ds. rozwoju rynku Mastercard. 

W jej opinii nawet w sklepach 
stacjonarnych można zastoso-
wać spersonalizowaną ofertę, np. 
współkupowanie. Analiza tego, 
co grupa docelowa zwykle kupu-
je, zanim do nas przyjdzie i kiedy 
od nas wyjdzie, może dać wiedzę, 
że np. trzeba zmienić czy posze-
rzyć asortyment o coś nieoczywi-
stego, jak np. zabawki w sklepie 
z elektroniką.

MONIKA KARPOWICZ

Klient wymaga

trendy
zakupowe

Mam rozstrój żołądka. 
Ból jest nie do wy-
trzymania, dałbym 

wiele by przeszedł. Nagle pod-
chodzi ktoś i wali mnie w szczę-
kę. Czy w mojej sytuacji zaszła 
zmiana? –  Oczywiście tak. Czy 
w mojej sytuacji nastąpił postęp? 
– Ani trochę. Wniosek z tego taki, 
że trzeba zachować wiele uwagi, 
by nie mylić obu tych stanów –  
zmiany i postępu. Od takiej wła-
śnie tezy zaczyna swe rozważania 
Dean Lindsay w książce „Wyzwa-
nie postępu”. 

Wykład zaczyna się od stwier-
dzenia, iż ten kto myśli, że postęp 
to ciągłe zmiany, 
albo marsz do suk-
cesu, nie ma ani 
krzty racji. Droga 
do sukcesu zawsze 
jest w budowie. 
Zawsze oczekuje-
my czegoś więcej, 
niż to co osiągnę-
liśmy. Jeśli nie 
potrafimy zyskać 
radości z osiągnię-
tego sukcesu, to 
ciągłe pragnienie 
zdobycia czegoś 
więcej bywa nie-
przyjemne i nie-

zdrowe. Jeśli natomiast skupimy 
się na codziennym postępie, to 
każdego dnia będziemy odczuwa-
li satysfakcję. Postęp zawsze jest 
zmianą, zmiana nie zawsze jest 
postępem. Co więc należy zrobić 
by ruszyć drogą postępu?

Autor ma dla nas odpowiedź 
w postaci opracowanej przez sie-
bie reguły postępu. Jak twierdzi, 
wszystkie nasze działania po-
dejmujemy z przekonaniem, że 

prognozowane efekty wywołają 
w nas połączenie sześciu podsta-
wowych uczuć, które nazwane zo-
stały Sześcioma P Postępu. Są to: 
pokój ducha, przyjemność, profit, 

prestiż, przykrość 
i potęga. Przecież 
na najgłębszym 
poziomie pod-
świadomości stale 
mamy na uwadze 
to, czy podjęcie 
działania, obojęt-
ne czy będzie to 
kupienie czegoś, 
telefon na infoli-
nię albo zatrud-
nienie kogoś, po-
może nam zbliżyć 
się do odczuwania 
któregoś, a może 
i wszystkich tych 

Sześciu P. Tym samym zaś za-
dajemy sobie pytanie, czy nasza 
decyzja prowadzi do postępu czy 
tylko do dalszych zmian.

Do szczegółowej analizy rze-
czonej szóstki odsyłam do książ-
ki. Pozwolę sobie jednak przyto-
czyć kilka inspirujących rad. Np. 
dla spokoju ducha trzeba zrezy-
gnować z pozycji generalnego 
dyrektora świata. Albo – źródłem 
wszelkiej wiedzy jest umiejęt-

ność i sztuka zadawania pytań, 
a odpowiedzi należy słuchać tak 
jakby nasze życie od nich zależa-
ło, bo… rzeczywiście zależy. Au-
tor radzi, że pochwała może być 
naszym najcenniejszym atutem, 
o ile nie kierujemy jej do siebie. 

Musimy też przemyśleć odpo-
wiedź na pytanie co jest dla nas 
boleśniejsze – samodyscyplina 
czy późniejszy żal, że czegoś 
nie zrobiliśmy tak jak należało. 
Również to, że w życiu chodzi 
o odpowiedzialność za znajdy-
wanie właściwych odpowiedzi 
na stawiane przez nie problemy. 
Na koniec podpowiedź – zwy-
ciężanie nie jest wysuwaniem się 
przed innych. To wysuwanie się 
przed siebie. 

JAROSŁAW ŻUKOWICZ

BiBlioteczka
handlowca

Jak postępować?
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Litery w prawym dolnym rogu na-
pisane od 1–13 utworzą hasło.

Poziomo: 1) wykorzystywane la-
tem na plaży, 5) środek stylistyczny, 8) 
bohaterka biblijnej „Księgi Estery”, 9) 
holenderski malarz, grafik, pejzażysta, 
10) czynny wulkan w Nowej Zelandii, 
11) zapora na Sole (woj. bielskie), 13) 
Tomasz dla znajomych, 16) w religiach 
indyjskich asceza, umartwianie się, 20) 
niemiecki producent obuwia sportowe-
go, 23) uczniowski lub studencki, 24) 
krzewinka o czerwonych jadalnych 
jagodach, 25) nazwisko projektanta 
niemieckiego karabinu powtarzalne-
go, 26) używany w kosmetyce, 27) 
przedwczesne rozpoczęcie konkurencji 
przez zawodnika.

Pionowo: 1) w muzyce bardzo 
szybko, 2) styl mówienia, synonim 
krasomówstwa, 3) rodzina drapieżnych 
jaszczurek,4) rasa małych piesków, 5) 
kojarzony z Gizą, Luksorem, 6) pań-
stwo w płd Azji, 7) bohaterka sagi ro-
dzinnej „Złotopolscy” 12) w lekkiej 
atletyce młotem lub dyskiem, 14) poeta 
rzymski m.in. autor „Sztuki kochania”, 
15) ziemska lub nabój, 17) potocznie 
o kobiecie pełniącej funkcję prezesa, 
18) niekiedy bywa powodem rozwodu, 

19) wycofanie się, 21) żołnierze pol-
skiej piechoty w XV i XVI wieku, 22) 
samochód osobowy klasy aut miejskich 
koncernu Suzuki, 23) Leopold polski 
poeta, eseista, tłumacz XX wieku.

Karty pocztowe z dopiskiem Krzy-
żówka nr 7 prosimy przesłać na adres 
redakcji do dnia 31 lipca br.

Prawidłowe odpowiedzi będą pre-
miowane nagrodą ufundowaną przez 
firmę TUREK.

Rozwiązanie krzyżówki nr 5/2023
Poziomo: 1) posłanie, 5) kabura, 8) 

mnożna, 9) izoterma, 10) trylogia, 11) 
alkowa, 13) mleko, 16) ćwiek, 20) no-
mada, 23) kalarepa, 24) deszczyk, 25) 
stacje, 26) marker, 27) opiekacz.

Pionowo: 1) pomsta, 2) słodycze, 
3) amnion, 4) epika, 5) Kaoma, 6) bre-
ak,7) rymowane, 12) liść, 14) logope-
da, 15) osąd, 17) inwencja,18) partie, 
19) talerz, 21) Aszyk, 22) Aszur, 23) 
kakao.

Hasło: WEDEL CZAS NA PRZY-
JEMNOŚĆ

Nagrodę ufundowaną przez LOT-
TE WEDEL otrzymuje p. Małgorzata 
Kacprzak  z Warszawy.
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My tu sobie gwarzymy o sma-
kach życia, a jaki napraw-
dę powinien być Mistrz 

Życia? Kapitalna odpowiedź na 
to pytanie tkwi w wypowiedziach 
Darii Abramowicz – psycholoż-
ki i trenerki naszej światowej 
mistrzyni tenisa Igi Świątek, za-
mieszczonych w rozmowie z Ka-
milem Wolnickim w Przeglądzie 
Sportowym z 13 czerwca br. 
Z nich to właśnie ułożyłem sześć 
poniższych punktów:

1.  Mistrz życia ma wysoką sa-
moświadomość i dąży do 
doskonałości. Potrafi zacho-
wać balans między życiem 
zawodowym a prywatnym. 
To osoba, która umie otaczać 
się właściwymi ludźmi, którzy 
dają wsparcie merytoryczne 
i emocjonalne. Wie, że czasem 
trzeba zrobić coś inaczej.

2.  Wie, czego potrzebuje do sa-
tysfakcji w życiu prywatnym 
i zawodowym. Dla każdego 
to coś innego. Nawet drobne 
rzeczy każdego dnia, by tanko-
wać energię na walkę z losem.

3.  Cechy mistrza, to budowanie 
relacji. Aby skutecznie funk-
cjonować, musi identyfikować 
problemy, akceptować je i roz-
wiązywać.

4.  Bardzo ważne, że patrzy przed 
siebie. Stawia sobie bezpiecz-
ne cele, realizuje je etapami. 
Najważniejsze, że skupia się 
na tym, co jest namacalne. 

5.  Zachowuje pokorę i buduje 
stabilną samoocenę, nieza-
leżnie od efektów. To daje 
pewność siebie, ale nie two-
rzy arogancji. Szczególnie gdy 
osiąga sukces. Dba o stabilne 
wartości, żeby mu „peron nie 
odjechał”.

6.  Ma ogień i parcie do przodu. 
Lecz przyjdą gorsze momenty, 
pojawią się wyzwania, któ-
re przytłaczają, bo takie jest 
życie. Mówienie, że wszystko 
da się pokonać jest niepraw-
dziwe. Dlatego, gdy jest na 

szczycie i nagle zjedzie w dół, 
to potrafi wrócić. Miarą jego 
sukcesu jest wewnętrzna siła, 
która pozwala mu się podno-
sić.  

Jak wynika z wypowiedzi Darii 
Abramowicz, w swej pracy z Iga 
Świątek stara się wpoić w niej 
cechy i zasady, właściwe dla mi-
strzyni sportu, zwłaszcza dla mi-
strzyni, która długo utrzymuje się 
na pierwszym miejscu światowe-
go rankingu tenisa kobiecego. 

Jednak ważne jest to, że tre-
nerka psycholog naucza globalną 
liderkę tenisa jak zostać i być Mi-
strzynią Sportu, ale i zarazem Mi-
strzynią Życia! I chyba w tym tkwi 
sedno i sukces obopólnej pracy.  

Myślę, że takim mistrzem ży-
cia i dlatego mistrzem w każdym 
zawodzie, w tym handlowca, 
sprzedawcy, księgowego, mar-
ketingowca, czy redaktora, może 
zostać każdy z nas. A przynaj-
mniej starać się być nim, choć 
trochę…  

DERWISZ
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Baran 21.III-20.IV
Podczas wypoczynku zadbaj 
o nawadnianie organizmu, 
a także unikaj nadmiernego  
kontaktu ze słońcem.

Byk 21.IV-21.V
Jeśli nie masz jeszcze urlopu, 
korzystaj z innych możliwości 
przebywania na świeżym  po-
wietrzu . 

BlIźnIęta 22.V-21.VI
Dynamika dnia codziennego 
zmusi cię do zweryfikowania 
planów dotyczących odpo-
czynku. Nie będzie to łatwe, 

ale konieczne.

rak 22.VI-22.VII
Urodzeni w lipcu nie będą 
mieli okazji do narzekania na 
wakacyjną aurę. Po intensyw-
nej  pracy należy ci się odpo-

czynek.

lew 23.VII-22.VIII
Jeśli nie masz możliwości spę-
dzenia urlopu dalej od domu. 
Szukaj wypoczynku  na łonie 
natury np. w miejskich par-

kach.

Panna 23.VIII-22, .IX
O swoje zdrowie dbaj rów-
nież w okresie kanikuły. Uni-
kaj zimnych napojów , kąpieli 
w zimnych akwenach.

 waga 23.IX– 23.X
Równowaga i harmonia  dnia 
codziennego przysporzą ci 
dużą dawkę spokoju . Łatwiej 
pokonasz czekające cię ewen-

tualne zawirowania.
 SkorPIon 24.X-22.XI

U kobiet tego znaku odezwie 
się ambicja i poczucie wła-
snej godności, co w rezulta-
cie będzie odkryciem tych 

cech do tej pory mało zauważalnych.
Strzelec 3.XI.-23.XII
Lato to czas ,by naładować 
akumulatory, aby sprostać 
być może wyzwaniom czeka-
jących cię jesienią. Warto nad 

tym pracować podczas kanikuły. 
kozIorożec 24.XII-20.I
Latem wszystko będzie łatwe 
i przyjemne. Lepsze samo-
poczucie wzmocni wiarę we 
wszystko co do tej pory wy-

dawało się niemożliwe.
wodnIk 21.I-20.II
Zadbaj o zdrowie, na które 
nie miałeś do tej pory zbyt 
wiele czasu. Nie będzie to 
łatwe, ale czas kontynuować 

dotychczasowe plany.
ryBy 21.II-20.III
Nie uciekaj od ewentualnych 
problemów. Najlepiej załatwić 
je od razu , o ile to możliwe. 
Nie ulegaj naciskom i mani-

pulacjom otoczenia.                                            J.J.

Mistrz

W upalne dni nie mamy chęci na długie 
stanie przy kuchni, polecam więc letnie 
sałatki do przygotowania w kilka chwil. 
Oto kilka sprawdzonych pomysłów.

Sałatka z arbuza z mini mozzarellą 
z miodowym winegretem 

składniki: ● 150 g rukoli ● ¼ 
arbuza● 125 g mini mozzarel-
li  ● 6 łyżek pestek słoneczni-
ka ● sos winegret miodowy: 
● 1 łyżka miodu ● 2 łyżki 
oliwy extra vergine ● 1 łyżka 
soku z cytryny ● sól i pieprz 

Rukolę opłukać w razie potrzeby, osuszyć 
i wyłożyć do salaterek. Miąższ arbuza pokroić 
w kostkę i ułożyć na rukoli. Dodać odcedzone 
kulki mozzarelli. Na patelni lekko zrumienić na-
siona słonecznika i posypać po sałatce. Wymie-
szać składniki winegretu i polać po sałatce. 

Sałatka z bobu z rzodkiewką i natką 
pietruSzki

● 400 g bobu (waga po ugotowa-
niu i obraniu) ● 2 łyżki soku z cy-
tryny ● 1 pęczek rzodkiewek ● 1 
mała młoda cebula ● pęczek natki 
pietruszki ● pęczek dymki  ● 4 
łyżki oliwy extra ● sos: ● 2 łyżki 
tahini ● kilka łyżek wody ● sól, 
pieprz ● 1 łyżeczka oliwy ● 1 ły-
żeczka oliwy ● ½ łyżeczki syropu 
klonowego (opcjonalnie)

Bób wrzucić na osolony wrzątek i gotować do 
miękkości (10-30 minut, w zależności od tego 
czy jest młody czy dojrzały). Odcedzić, obrać 
z łupinek i odmierzyć potrzebną ilość. Obrany 
bób włożyć do salaterki i polać sokiem z cytryny, 
wymieszać. Dodać cienko pokrojone rzodkiewki, 
pokrojoną w cienkie piórka cebulę, posiekaną nat-
kę oraz dymkę. Polać oliwą, doprawić solą oraz 
pieprzem i wymieszać. Przygotować sos: tahini 
włożyć do miski, doprawić solą, pieprzem, do-
dać oliwę, sok z cytryny i syrop jeśli używamy. 
Mieszać łyżką lub miksować dodając stopniowo 
wodę, do uzyskania gładkiego i płynnego sosu. 
Polać po sałatce. 

Sałatka z truSkawkami i kurczakiem 
balSamico

 ● mix sałat (np. z czerwoną sa-
łatą radicchio) ● 2 pojedyncze 
filety z kurczaka ● 100 g sera 
feta ● 250 g truskawek ● 2 łyż-
ki oliwy extra vergine ● 6 łyżek 
octu balsamicznego ● 1 łyżka 
miodu ● ½ cytryny 

Sałatę rozłożyć na półmiski. Filety z kurczaka 
oczyścić z błonek i kostek, doprawić solą, pie-
przem, polać 2 łyżkami oliwy i 4 łyżkami octu 
balsamicznego, wymieszać i odłożyć na ok. 15 
minut. Piekarnik nagrzać do 200o C. Rozgrzać 
patelnię (grillową lub zwykłą). Wyjąć filety z ma-
rynaty (marynatę zachować) i położyć na patelni, 
smażyć przez 2,5 minuty, następnie przewrócić na 
drugą stronę i powtórzyć smażenie przez kolej-
ne 2,5 minuty. Przełożyć na blaszkę lub do na-
czynia żaroodpornego, polać pozostałą marynatą 
i wstawić do piekarnika na 10 minut. Na patelnię 
po kurczaku wlać sok z cytryny, 2 łyżki octu bal-
samicznego oraz miód. Wymieszać, podgrzać do 
uzyskania jednolitej konsystencji i zlać do sosjer-
ki. Wykorzystać jako sos balsamiczny do sałatki. 
Filety kurczaka wyjąć z piekarnika i odczekać 2 
minuty przed pokrojeniem. Na sałacie ułożyć po-
łówki truskawek, fetę pokrojoną w kosteczkę oraz 
pokrojonego na kawałki kurczaka. Podawać z so-
sem balsamicznym.  TARTINKA

Przysłowia na lipiec 
Lipcowe upały wrzesień 
doskonały

Kiedy lipiec daje deszcze, 
długie lato będzie jeszcze.

Upały lipcowe wróżą mrozy 
styczniowe.

Miesiąc lipiec musi przypiec  
i ostatki mąki wypiec.

Na upały


